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A tarján! 
és ahá 

A lakásépítkezés nagy gondunk. Ezért külön is fi-
gyelmet érdemel a szegedi házgyár építésének helyzete, 
valamint a tar jáni lakónegyed alakulása. Az MSZMP 
Szeged városi bizottságának vezetői — dr. Ozvald Imre és 
dr. Varga Dezsá ti tkárok vezetésével — konzultációt és 
helyszíni szemlét tartottak tegnap délelőtt e két jelentős 
építkezésen. A Csongrád megyei Állami Építőipari Vál-
lalat igazgatója, Sípos Mihály tájékoztatta a pártbizott-
ság vezetőit a házgyár é.$ a lakónegyed építésének jelen-
legi állásáról, ma jd a helyszínen megtekintették mind a 
két beruházást. 

Építési bemutató Újszegeden 
Á vállalat igazgatója el-

mondta, hogy hazánk felsza-
badulásának negyedszázados 
évfordulójára az építőmun-
kások méltóképpen készül-
nek, csatlakoztak a párt és 

a népfront felhívásához, ú j 
alapokra helyezték munka-
versenyüket. Ugyancsak sze-
retnék kiemelkedően meg-
ünnepelni szűkebb pátriánk, 
Szeged városának felszaba-
dulási évfordulóját. Ennek 
kapcsán építési bemutatót 
rendeznek október 7-én a 
Magyar Tudományos Akadé-
mia Űjszegeden épülő kuta-
tóintézetének telepén. Bemu-
ta t ják a tudósoknak a leen-
dő intézet építményeit és 
megjutalmazzák a kiválóan 
dolgozó munkásokat. 

Tar jánban ugyancsak ün-
nepségre kerül s o r o k t ó b e r 
10-én. Átadják a városne-
gyed ezredik lakását, lakbe-
rendezési kiállítást nyitnak 
meg az első házgyári ele-
mekből összeszerelt lakóépü-
let első emeleti lakásaiban, 
majd ünnepi nagygyűlést 
tar tanak a munkások üzemi 
étkezdéjében. 

Sokoldalú 

kooperáció 
Á szegedi házgyár építke-

zését a kormány határozata 
értelmében kezdték el. A 600 
milliós értékű beruházást az 
eredeti tervek szerint 1972-
re kellene elkészíteni. A 
vállalat úgy határozott, hogy 
egy esztendővel előbbre hoz-
zák az üzembehelyezés idő-
pontját, és 1971-ben kész 
épületelemeket gyártanak. 
Ez a vállalás elsősorban az 
építőmunkákra vonatkozik, 
de sikerült olyan kooperációt 
létrehozni, hogy a házgyár 
építésében érdekelt vállala-
tok — mintegy félszáz üzem 
— az előre hozott határidőre 
teljesítik kötelezettségeiket. 

Nem kis gond ez, hiszen a 
szovjet cégektől a Ganz-
MÁVAG Gépgyárig rengeteg 
vállalat érdekelt ebben a be-
ruházásban. 

A házgyár építkezése jól 
halad, erről a helyszínen is 
meggyőződtek a résztvevők. 
Jelenleg befejezés előtt áll a 
nagycsarnok építése. Erről 
érdemes néhány számadatot 

elmondani: 17 000 négyzet-
méter az alapterülete és 11 
méter magas a csarnok. Van 
olyan gerendája, amely 26 
tonnát nyom, s olyan pillé-
re, amely 16 tonna. A csar-
nokhoz simuló betongyár 26 
méter magas lesz, s alapjai-
ba 400 köbméter betont és 
400 mázsa betonvasat hasz-
náltak fel. Ez a gyártorony 
évente 65 000 köbméter kész 
betont gyárt, amelyhez 80 000 
köbméter osztályozott kavi-
csot használnak ma jd fel. 

A nagycsarnok szomszéd-
ságában készül a trafóállo-
más és gázfogadó épület 
alapja. Építik a gyár főút-
vonalait és készen áll az az 
épületkomplexus, amely majd 
a leendő házgyár gépeinek, 
technológiai berendezéseinek 
kiszolgálását végzi. 

Kis és nagy 

lakások 
A majdani szegedi házgyár 

5—6 féle lakás alaptípusát 
képes legyártani. A produk-
tum 30 százaléka tízszintes 
és 70 százaléka ötszintes há-
zak építésére lesz alkalmas. 
A lakás nagyságainak a r á -
nya: 46 százalékban másfél 
szobásak, és 54 százalékban 
annál nagyobbak lehetnek. 
Jó-e ez. vagy sem? Azt nem 
lehet mondani, hogy ideális, 
de azt sem, hogy rosstz. Ha 
nagyobb százalékban gyárt-
hatnának két-háromszobás 
lakósokat, az lenne a jobb. 
De egyelőre így is megfelel 
a céloknak, s ha néhány évi 
gyakorlat után módosítanak, 
a k k o r m i n d e n r e n d b e n l e s z 
Erre az építőipar ígéretet 
tett. 

Sokkal nagyobb gondot 
jelent, hogy lesz-e elegendő 
előkészített építési terület, 
mire a házgyár termelni 
kezd. Utakat, közművekkel 
ellátott területet kell bizto-
sítani a házgyári termékek-
nek. Egy bizonyos, a szege-
di házgyár időre készen lesz, 
s a hazai technológiát figye-
lembe véve a szegedi gyár 
„a legtöbbet tudja" , de jól 
előkészített terület szüksé-
ges a megfelelő hasznosítás-
hoz, csak akkor élvezhető a 
gyümölcse. Azaz, a jövő év 

elejére kivitelezésre alkal-
mas tervek kellenek és igen 
gyors mélyépítési kapacitás. 

Á tizedik 

emeleten 
Tarjánban gombamódra 

szaporodnak a lakóházak. 
Műszakilag átadták az ezre-
dik lakást is. A dunaújvárosi 
házgyár épületelemeiből már 
két darab tízemeletes tető 
alatt áll. Módunkban volt az 
első magasház tetejéről kö-
rültekinteni a városnegye-
den. Néhány megjegyzés: 
csúnya az a tavacska, amely 
záporozó néven ismeretes. A 
nád ás a sás benövi, s ha 
nem fásítanak azon a he-
lyen, akkor legfeljebb szű-
nyogtanya lesz belőle. 

Az építőipart mindenkép-
pen dicséret illeti, hiszen 
ebben az esztendőben Sze-
geden 1151 lakást adnak át, 
majdnem kétszeresét a tava-
lyinak (akkor 606 lakást épí-
tettek a városban). Jövőre 
ugyanennyit ígérnek, s ez is 
megnyugtató. Jelenleg ké-
szen áll a Tar ján első üte-
mének első szakasza. Jövőre 
megkezdik a „főbejáratnál" 
levő területen egy tízemele-
tes lakóház és az üzletház 
építését. Az iskola építése is 
szépen halad, s nagyon nagy 
segítséget nyúj tanak a hon-
védség KISZ-szervezetének a 
fiataljai, mert védnökséget 
vállaltak az iskola építése 
felett. A katonák vállalták, 
hogy a szombati és a vasár-
napi napokon is dolgoznak, 
hogy a téli szünidő után a 
tantermi szárny — 16 osz-
tályterem — készen álljon. 

G. L 

Orecs'tf-Dzar 
megbeszélés 
Grecsko marsallnak, a Szov-

jetunió honvédelmi minisz-
terének meghívására csütör-
tökön csehszlovák katonai 
küldöttség érkezett Moszk-
vába Martin Dzur vezérezre-
des, nemzetvédelmi miniszter 
vezetésével. 

Grecsko marsall csütörtö-
kön fogadta Martin Dzur ve-
zérezredest. Grecsko és Dzur 
meleg, baráti beszélgetést 
folytatot t 

Ma utazik Budapestre 

a megye békedelegációja 
Ma, péntek délután uta-

zik Budapestre Szeged és 
Csongrád megye küldöttsége 
a VII. magyar békekon gresz-
szusra, amelynek munkájá-
ban — mint ismeretes — 
megyénkből 19 tagú delegá-
ció vesz részt. 

A tanácskozáson öt bi-
zottságban tárgyalják meg a 
magyar és a nemzetközi bé-
kemozgalom helyzetét és 
feladatait. A munkabizottsá-
gok értékelik a húszéves 

magyar békemozgalom eddi-
gi eredményeit. A 32 napi-
rendi pont között szerepel a 
leszerelés, az európai bizton-
ság, az amerikaiak vietnami 
agressziójának, továbbá a 
békés egymás mellett élés-
nek a kérdése, és a közel-
keleti helyzet megvitatása. 

A békekongresszust — 
mint jelentettük — október 
4-én és 5-én rendezik a 
Parlament kongresszusi ter-
mében. 

Hz ipar és a város-
fejlesztés összefüggései 

A Magyar Tudományos 
Akadémia felolvasó termé-
ben csütörtökön kétnapos 
konferencia kezdődött, ame-
lyen az Akadémia település-
tudományi bizottsága, a Ma-
gyar Urbanisztikai Társaság 
tagjai és az ország több vá-
rosának vezetői a városfej-
lesztés és az ország több vá-
rosának vezetői a városfej-
lesztés és az iparosítás ösz-
szefüggéseiről, összhangjá-
nak kialakításáról tárgyal-
tak. A tanácskozáson megje-
lent Viktor Bűre, a Nemzet-
közi Lakásügyi, Városrende-
zési és Területrendezési Szö-
vetség elnöke és L B. Gelp-
ke. a szövetség főtitkára. 

Dr. Petényi Imre egyete-
mi tanár, a műszaki tudo-
mányok doktora bevezető 
előadásában kifejtette, hogy 
korunk technikai színvonala 
lehetővé teszi a decentrál-
tabb ipartelepítést, amely-
nek fontos eredményeként 

arányosabban, gyorsabban 
fejlődhetnek a vidéki tele-
pülések. A messzire elvezet-
hető villamos-, olaj- és 
földgázenergia, továbbá a 
korszerű szállítási eszközök 
és a meggyorsuló személy-
forgalom ugyanis már nem 
köti le az ipart oly erővel a 

szén- és nyersanyag-lelőhe-
lyek, víziutak, vasutak mel-
lé. mint régen. 

Ezt a gondolatot bővítette 
tovább dr. Kőszegi László-
nak, az Országos Tervhiva-
tal osztályvezetőjének, a 
hosszútávú tervezési bizott-
ság ti tkárának előadása. 

A felszabadulás tiszteletére: 

Olajbányászok 
vállalásai 

Kétszáz, napi munkában 
megfáradt olajbányász — a 
szegedi kőolajfúrási üzem 
több szocialistabrigád veze-
tője, szakszervezeti aktivls-

Épülnek a gázvezetékek 
Kétnapos országos gázel-

látási és -hasznosítási kon-
ferencia kezdődött csütörtö-
kön Balatonfüreden az Ener-
giagazdálkodási Tudományos 
Egyesület gázszakosztályá-
nak rendezésében. 

Az országos földgázfej-
lesztési program — mutat-
tak rá — 1980-ig már 8,5 
milliárd köbméteres felhasz-

nálással számol, amelyhez 
1970-től — egy évtized alatt 
— 1700 kilométer ú j veze-
téket kell építeni. E prog-
ram szerint 1980-ra gondos-
kodni kell a lakosság 65 szá-
zalékának gázzal való ellá-
tásáról. a gyakorlati tapasz-
talatok igazolják, hogy az 
igények egyre fokozódnak. 

Somogyi Károlyné felvétele 

FŐSZEREPBEN: A GÉPEK. Szeged I. számú téglagyárában nemcsak a téglaégetési 
folyamatokat automatizálták az idén véget ért nagyszabású rekonstrukció során. A 
szállitás-előkészítés munkálataiban is mindinkább a gép veszi át a főszerepet. A csil-
lékről a képünkön látható szállítószalagra kerül az agyag, a gyártásra olyan automa-
tikus berendezések készítik elő, melyekhez csak néhány emberből álló kiszolgáló. 

személyzet szükséges 

tája, pártbizalmija — tartott 
alkalmi gyűlést tegnap dél-
után az üzem doroasmai mű-
velődési otthonában" Csontos 
Szabolcs szb-titkár köszön-
tötte a résztvevőket és is-
mertette az MSZMP KB és a 
Hazafias Népfront Országos 
Tanácsának felhívását. Mint 
mondotta a tanácskozást töb-
ben kezdeményezték azzal a 
céllal, hogy a felhíváshoz be-
jelenthessék csatlakozási 
szándékukat. Csizmeg István, 
kőolajkutatók alapszervi 
pártt i tkára emlékezett meg 
hazánk és Szeged felszaba-
dulásának 25. évfordulójá-
ról a történelmi esemény 
mai hatásáról. 

Az olajbányászok fe la ján l 
lásaikat az üzem feladatai-
hoz igazították; vállalták,' 
hogy az 1969-es kutatási ter-
vet mintegy 5 százalékkal 
túlteljesítik. S ami különö-
sen értékes: a fúrási munka 
önköltségét két százalékkal 
csökkentik. Az olajbányászok 
áldozatkészsége révén jóval 
több mint ötmillió forint 
megtakarításhoz jut az olaj-
ipar. 

Leichter Béla szocialista 
brigádja a gazdasági fe la ján-
lások mellett azt javasolta, 
hogy a szegedi kőolajfúrási 
üzem is csatlakozzon az or-
szágban megindult televízió 
ajándékozási mozgalomhoz. 
Elképzelését Bíró Jenő szo-
cialista brigádja. valamint 
Vad János szocialista bri-
gádja is helyeselte: a há-
rom brigád bejelentette, 
hogy keresetükből három te-
levíziókészüléket vásárol-
nak, és el jut tat ják valame-
lyik munkahelyükhöz közel 
fekvő tanyai iskolába. 

Vad János szocialista bri-
gádja nevében kijelentette, 
hogy egy szegedi árva gyer-
meket örökbe fogadnak, gon-
doskodnak méltó neveléséről 
és taníttatásáról Szeged fel-
szabadulásának tiszteletére. 

M. L 
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